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متن پرسش

سلام علیکم: اخیرا آیت االله سید محمد مهدی میرباقری توصیه ای به طلاب در بابت مراقبت در مطالعه

علوم انسانی غربی ویژه فلسفه غرب داشتند که متاسفانه مورد سوء استفاده یکی از سایتهایی که پیش

از این هم اساتید و فعالان انقلابی را ترور شخصیت و تخریب میکرد واقع گرفت و سعی در موج

سازی ضد آیت االله میرباقری کردند. اما فارغ از آن موج سازی هایی که سایت های معلوم الحال

درباره این بیانات کرده اند، شما هم با توجه به نظراتی که در این باب داشتید نکاتی را بفرماد. این

متن اصلی بیانات ایت االله میرباقری هست که کانال ایشان منتشر کرد: «من یک هشدار جدی

میدهم نسبت به این انبوهخوانیهایی که از علوم انسانی و اجتماعی مدرن در حوزه دارد اتفاق

میافتد. اینها کتبی هستند که انسان تا فرقان ندارد نباید سراغشان برود. بله، اگر کسی جزو عباداالله

رْ عِبَادِ الَّذِينَ شد و نورانی به نور هدایت الهی شد و فرقان داشت، میتواند سراغشان برود «فَبَشِّ

بِعُونَ أَحْسَنَهُ» تا به آنجا نرسیدی، «فَلْيَنْظُرِ اَلإْنِْسانُ إِلى طَعامِهِ»؛ آدم باید به طعام يَسْتَمِعُونَ الْقَوْلَ فَيَتَّ

نْ يَأْخُذُهُ». علمتان را ببینید از چه خودش نگاه کند؛ در معنای این آیه فرمود: «عِلْمُهُ اَلَّذِي يَأْخُذُهُ عَمَّ

کسی میگیرید. این نکته را من جدی میگویم. این کسانی که فیلسوفان دوره مدرن که دست به

بدنشان بزنی باید بروی آب بکشی، این نجاست مال روحشان است که به بدن سرایت کرده است.

روح کافر نجس است که جسمش نجس میشود. قرآن به ما گفته است اینقدر فاصلهگذاری کنید.

حال اگر من بدون اینکه جهاز هاضمۀ خودم هم تقویت کرده باشم که بتواند آن اطلاعات را تصفیه

کند، انبوهی از آن اطلاعات آنها را در جهاز هاضمه خودم ببرم، طبیعی است که مسموم میشوم. این

انبوهخوانی که بهخصوص جوانان عزیز ما، و گاهی طلبههای جوان ما، انجام میدهند، با فرقان، خیلی

خوب است و آدم میداند دارد چه کار میکند. اما اگر بخوانیم تا ببینیم که حق کجاست، این اولِ

خطاست. آنها حق و باطل را با هم قاطی کردهاند و قاطی کردنش اینطوری است که «كَلِمَةُ حَقٍّ يُرَادُ

بِهَا بَاطِلٌ». اگر فرقان نباشد، یکموقعی خداینکرده ما در دهههای آینده تبدیل میشویم به یک

فضلایی که ابزار عرفیسازی دین میشویم و دین را به نفع مفاهیم عرفی و به نفع مفاهیم مدرن و به

نفع علوم مادی تغر میدهیم و ابزار این کار میشویم. البته حتماً حوزهها مکلفاند که بر این علوم،

مُشرف بشوند و سخن دین را نسبت به آنها بفهمند و ارائه کنند؛ اصلاً اینطوری،جامعهسازی و

جامعهپردازی میشود؛ اصلاً مسئله امروز ما این است. ولی این کار یک قواعدی دارد.

متن پاسخ



باسمه تعالی: سلام علیکم: برای ایشان احترام قائل هستم، ولی به هر حال ایشان بهکلّی فلسفه را نفی

میکنند چه فلسفهی اسلامی و چه غیر اسلامی. در حالیکه حضرت امام و مقام معظم رهبری حرف

دیگری دارند. تصور اینکه فیلسوفان غربی نجس هستند و کتابهای آنها کتب ضالهّ میباشند؛ برای

بنده خیلی عجیب است! ولی در هر حال توصیهی بنده آن است که طلاب تا فلسفهی اسلامی را

نچشیدهاند، سراغ فلسفهی غرب نروند. موفق باشید


